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تیم فوتبال اســـتقلال تهران مدت های مدیدی اســـت که از ناحیه مشـــکلات 

زیرســـاختی رنج می برد. چند سالی می شود که استقلالی ها برای آماده سازی 

خود دربه در به دنبال زمین می گردند و با وجود آنکه این باشگاه طی سال های  

اخیر از لحاظ زیرساختی و داشتن مجموعه های ورزشی از شرایط بهتری برخوردار 

شـــده است. پیش از این ورزشـــگاه مرغوبکار از سال ۷۵ توسط اداره کل ورزش 

اســـتان تهران در اختیار آبی ها قرار گرفت و در سال های بعد در زمان مدیریت 

علی فتح الله زاده زمین کمپ حجازی نیز توســـط اداره  کل ورزش به اســـتقلال 

داده شـــد و درنهایت این دو ورزشگاه در ســـال های اخیر به نام استقلال شده 

و سند تک برگ آنها رســـما به نام این باشگاه شد هرچند در کنار مجموعه های 

ورزشـــی مرغوبکار و کمپ ناصر حجازی، مجموعه ورزشـــی امام رضا)ع( که در 

ظاهر یکی از مجموعه های شـــیک و مدرن فوتبال تهران به شمار می رود نیز به 

استقلال رسید تا وضع آبی پوشان بهتر شود با این حال طی روزهای اخیر و بعد 

از اینکه اســـتقلالی ها برای تمرین کردن مدام دچار مشکلات شده و نتوانستند 

کارهای تاکتیکی را آن طور که باید و شاید به شکل مطلوب پیاده کنند درنهایت 

زمین تهرانسر را )ظاهرا در قبال اهدای پست مدیر آکادمی( در اختیار گرفتند 

تا فعلا شـــرایط کمی بهتر شود اما بزرگ ترین سوال و ابهامی که این روزها برای 

پیشکسوتان و هواداران استقلالی به وجود آمده این است که چطور تیمی با این 

ثروت انباشـــته و دارا بودن ســـه زمین تمرینی در سطح شهر تهران برای تمرین 

کردن به شکل مطلوب و ایده آل در پایتخت به دنبال زمین می گردد. اتفاقی که 

البته جدید هم نیست و در سال های اخیر بارها تکرار شده است. 

 کمپین آبی ها برای تجهیز ورزشگاه امام رضا)ع(

بعد از رسانه ای شدن مشکلات استقلال از لحاظ زیرساخت ها برای تمرین کردن 

توسط کادر فنی و بازیکنان این تیم کمپین جدیدی توسط هواداران استقلالی 

بـــه راه افتاده و به همین موضوع اختصاص پیدا کرده اســـت. آبی ها در فضای 

مجازی از مســـئولان و مدیران باشگاه این درخواست را مطرح کردند با توجه به 

این موضوع که ورزشگاه امام رضا)ع( توسط شهرداری تهران به باشگاه استقلال 

اختصاص پیدا کرده بهتر اســـت هر چه سریع تر این ورزشگاه به چمن طبیعی و 

برخی اســـتانداردهای روز دنیا برای تمرینات و تجهیزات جانبی ازجمله استخر 

و سونا، کلینیک پزشکی، ســـالن های کنفرانس، اتاق آنالیز، باشگاه بدنسازی 

و ســـایر تجهیزات دیگر مجهز شـــود تا حداقل از فصل آینـــده یا نیم فصل دوم 

اســـتقلالی ها بتوانند بدون پرداخت هزینه برای زمین های بی کیفیت در خانه 

خود به تمرین بپردازند. 

 چرا کمپ حجازی تجهیز نمی شود؟

استقلالی ها می توانستند از مجموعه دیگری هم به نحواحسن استفاده کنند اما 

این اجازه را ندارند! کمپ ناصر حجازی که روزی از بهترین شرایط چمن تمرین 

برخوردار بود دو ســـال پیش و در زمان مدیریت امیرحســـین فتحی به مدت سه 

ســـال و با قیمت ناچیزی اجاره داده شد و همین موضوع از این اتفاق که یکبار 

دیگر اســـتقلالی ها بتوانند در این کمپ تمرین کنند، جلوگیری به عمل آورد. 

بنابراین همین بحث یعنی اجاره کمپ ناصر حجازی به پیمانکار و عدم رسیدگی 

به آن شـــرایط چمن زمین را به شـــدت نامطلوب کرده است. البته از سوی دیگر 

مشکلاتی مثل نداشتن امکانات جنبی و آماده نبودن کامل ورزشگاه نیز وجود 

دارد که باعث می شـــود در صورتی که حتی این زمین اجاره هم داده نمی شـــد 

استقلالی ها رغبتی به انجام تمرین در این کمپ نداشته باشند. 

جالب اینکه زمین این کمپ به وسعت ۳۶ هزارمتر با کاربری ورزشی توسط اداره کل 

ورزش در ابتدای دهه ۹0 به استقلال واگذار شد که بعد از مدت ها دوندگی 20 

هزارمتر آن با ســـند تک برگ به باشگاه واگذار شد اما ۱۶000 متر دیگر تصرف 

شده که امروز بخشی از پارک ارم در آن قرار داشته و ساخت وساز هایی در ارتباط 

با پارک ارم در آن صورت گرفته است. 

 گلایه از تبعیض بین قرمز و آبی

برخی از اســـتقلالی ها معتقدند وقتی هر دو باشـــگاه اســـتقلال و پرسپولیس 

از یک محل اداره می شـــوند و ردیف بودجه آنها مشـــخص است و هر دوی این 

باشـــگاه ها طی ســـال های اخیر با بدهکاری های کلان دست وپنجه نرم کرده 

و مشـــکلاتی را در این خصوص داشـــته اند از نظر سخت افزاری هم باید شرایط 

مشابهی داشته باشند اما ورزشگاه درفشی فر که همزمان با مرغوبکار در اختیار 

پرسپولیس قرار گرفت باید امروز مجهز به شرایط روز تمرینی استاندارد باشد اما 

مرغوبکار همچنان مثل یک خرابه است و از سوی دیگر هنوز هم شک و شبهه ها 

درخصوص واگذاری ورزشـــگاه های امام رضا)ع( و کاظمی به سرخابی ها ادامه 

داشـــته و هنوز هم استقلالی ها زیر بار نمی روند که در زمان افشارزاده چطور او 

با سهل انگاری ورزشـــگاهی که چمن طبیعی داشته است را درحالی که قرعه، 

آن را برای اســـتقلال تعیین کرده بود به پرســـپولیس واگذار کرد و ورزشگاهی با 

چمن مصنوعی را برای استقلال در نظر گرفت. البته هیچ چیزی جز سوءمدیریت 

آقایانی که در این سال ها بر استقلال مدیریت کردند نمی تواند پاسخگوی این 

سوالات و ابهامات باشد. 

 کامرانی: حق نداریم در ورزشگاه امام رضا)ع( 

تغییراتی ایجاد کنیم

درخصـوص همیـن ابهامـات و اینکه چطور 

اسـتقلال بـا داشـتن ایـن زیرسـاخت ها هر 

سـال بایـد در زمین هـای بی کیفیت تمرین 

کـرده تـا درنهایت به مشـکلات بعدی دچار 

یـر  مد  ، نـی مرا کا مرتضـی  بـا  د  شـو

مجموعه هـای مرغوبـکار و کمـپ حجـازی 

که درحال حاضر نیز نماینده باشـگاه برای 

رسـیدگی بـه امـور زمیـن چمـن تهرانسـر و 

مجموعه ورزشـی انقلاب نیز اسـت دقایقی به صحبت پرداختیم. کامرانی ابتدا 

درخصـوص شـرایط کمـپ حجازی به خبرنـگار »فرهیختگان« گفـت: »زمانی که 

در سـال ۹0 کمـپ ناصـر حجـازی افتتـاح شـد، شـرایطی را مهیـا کردیـم که تیم 

ملـی امیـد کویـت در همیـن زمیـن به مصاف تیم امید اسـتقلال رفت. در همین 

زمیـن مدت هـا تیـم ملـی نوجوانـان در بهتریـن شـرایط تمرین کـرده و حتی تیم 

بوریـرام تایلنـد کـه در یک چهـارم نهایـی لیـگ قهرمانـان آسـیا حریف اسـتقلال 

بـود وقتـی بـه تهـران سـفر کـرد در ایـن زمین به تمریـن پرداخت و از سـوی دیگر 

در آن زمـان دسـتیاران کارلـوس کـی روش سـرمربی وقـت تیـم ملـی وقتـی برای 

تماشـای تمرینـات اسـتقلال بـه تمریـن می آمدنـد شـرایط چمن را مـورد تعریف 

و تمجیـد قـرار می دادنـد و حتـی یـادم می آیـد یـک روز محمـد مایلی کهـن کـه 

منزلـش در همـان حوالـی اسـت به طـور اتفاقـی بـه زمین کمپ حجـازی آمد و او 

نیـز به عنـوان یـک مربـی فوتبـال شـرایط زمیـن چمن را مورد سـتایش قـرار داد و 

بـه مـن می گفـت چـه عجـب اسـتقلال بالاخـره دارای یـک زمیـن تمریـن خـوب 

شـد. این درحالی اسـت که با توجه به رسـیدگی به چمن کمپ در آن سـال های 

اولیه و با توجه به اینکه همیشـه روی زمین کاور می کشـیدیم در بدترین شـرایط 

آب وهوایی نیز استقلال بهترین زمین چمن را داشت.«

وی ادامـه داد: »ایـن درحالـی اسـت کـه طـی یکی دو سـال اخیر کـه بنده از این 

مجموعـه جـدا شـدم متاسـفانه کمـپ حجـازی را اجـاره دادند و پیمانـکار از این 

زمیـن به درسـتی نگهـداری نکـرده اسـت و درنهایـت این اتفاق مزید بر علت شـد 

کـه امـروز اسـتقلال بـرای پیـدا کردن یک زمیـن تمرین خوب بایـد خانه به دوش 

شـود. همیـن الان نیـز به مدیران باشـگاه اسـتقلال اعلام می کنـم که در صورت 

امکان زمین کمپ حجازی که سـه سـال اجاره داده شـده اسـت را تحویل بگیرند 

و بنـده بـا توجـه بـه سـوابقی کـه دارم تضمیـن می کنـم تـا یکی دو ماهـه ابتدای 

سـال بعـد ایـن زمیـن را آمـاده بهتریـن شـرایط برای تمریـن کردن دوبـاره تحویل 

باشـگاه می دهـم تـا بـرای تمریـن کـردن ایـن همـه خانه بـه دوش نباشـیم ضمن 

اینکه از سـال ۸۷ تمام اقدامات مربوط به کمپ هجازی ازجمله گرفتن مجوز و 

ساخت وسـاز آن را خـودم انجـام دادم و بـه تمام شـرایط آنجـا احاطه دارم هرچند 

در ایـن بیـن امیـر قلعه نویـی و دوسـتان ایشـان نیـز کمک هـای زیـادی بـه بنـده 

و ساخت وسـاز کمپ حجـازی کردند.« 

کامرانـی تاکیـد کـرد »زمیـن مرغوبـکار را نیز در سـال ۷۵ با توجه بـه اینکه در آن 

سـال مدیـر مجموعـه بـودم از آقـای خطیب و اداره کل گرفته و ۱۵ سـاله به مبلغ 

سـالانه ۵ میلیـون تومـان بـه باشـگاه اسـتقلال اجـاره دادم و حالا هم قرار اسـت 

از هفتـه آینـده دوبـاره مجموعـه را تحویل گرفته و سروسـامانی به زمین چمن آن 

بدهیـم  و ان شـاءالله زمیـن چمـن کمپ حجازی را هم درسـت کنیم تا اسـتقلال 

از ایـن وضعیـت خـلاص شـود چـون خـود مـن به عنـوان یـک اسـتقلالی از ایـن 

شـرایط خجالـت می کشـم و واقعـا خجالـت آور اسـت بعـد از ایـن همـه بدبختـی 

سـند تک برگ را گرفتیم حالا بخواهیم آن را اجاره داده و خودمان آواره باشـیم.« 

وی دربــاره شــرایط ورزشــگاه امــام رضــا)ع( و کمپینــی که درخصــوص تجهیز این 

ورزشــگاه بــه راه افتــاده و اینکــه چــرا زمیــن ورزشــگاه چمــن طبیعــی نمی شــود، 

ــا ایــن ورزشــگاه یکــی از ورزشــگاه های خــوب تهــران اســت و از  گفــت: »اتفاق

شــهرداری هــم تشــکر می کنیــم آن را بــه مــا واگــذار کــرد امــا درخصــوص اینکــه 

چــرا چمــن مصنوعــی آن بــه چمــن طبیعــی تبدیــل نمی شــود نیــز بایــد عــرض 

کنــم چــون ایــن زمیــن مالکیتــش بــه اســتقلال تعلــق نــدارد پــس نمی توانیــم 

مالــی کــه غیــر اســت را تصــرف کــرده و در آن هزینــه کنیــم مگــر اینکه شــهرداری 

ســند آن را بــه نــام اســتقلال بزنــد. ورزشــگاه امــام رضــا)ع( هــم مثــل مجموعــه 

انقــلاب و زمیــن تهرانســر ملــک غیــر به شــمار رفتــه و نمی توانیــم آنجــا عملیــات 

بازســازی انجــام دهیــم و اصــلا اجــازه ایــن کار را نداریم اما درخصــوص مرغوبکار 

و کمــپ حجــازی می توانیــم ایــن کار را انجــام دهیــم چــون ملکیــت و ســند آن 

بــه نــام خودمــان اســت. اگــر ایــن اتفاقــات بیفتــد بــا شــهامت می گویــم ابتــدای 

ــل  ــتقلال تحوی ــه اس ــکل ب ــن ش ــه بهتری ــپ را ب ــن کم ــن چم ــده زمی ــال آین س

خواهیــم داد تــا دیگــر دنبــال زمیــن نباشــیم.«

 رهایی از مدیریت هزینه و اعتبار دوباره به استقلال 

درحال حاضر هزینه های گزافی هر ماهه و هر ساله برای زمین تمرین استقلال 

صرف می شود که شاید مبلغ آن در سال به دو تا سه میلیارد تومان هم برسد اما 

اگر مدیران امروزی این باشگاه که صرفا به مدیریت هزینه عادت کرده اند بتوانند 

از بخشی از هزینه ها کاسته و صرفه جویی کنند مطمئنا با هزینه هایی به مراتب 

کمتر از اجاره ورزشـــگاه های بی کیفیت، یک چمن اســـتاندارد و با کیفیت که 

ســـال های سال می تواند نیازهای تمرینی استقلال را تامین کند به این باشگاه 

اعتبار دوباره خواهد بخشید. 

ورزش @ f a r h i k h t e g a n d a i l y

»فرهیختگان« گزارش می دهد؛ چرا استقلال با داشتن 3 ورزشگاه دنبال زمین تمرین است؟

گدایسرمایهدار!
نماینده باشگاه: نمی توانیم در ورزشگاه امام رضا)ع( هزینه کنیم چون سندش به نام ما نیست

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
روزنامه نگار

  گزارش

فرهیختـگان تیـم فوتبـال اسـتقلال درحالی کـه از لحـاظ 

نتیجه گیـری در بیـن فصـول اخیر در فصل بیسـتم رقابت های 

لیـگ برتـر موفـق عمـل کـرده و بهتریـن عملکـرد را به ثبـت 

رسـانده، از لحـاظ فنـی خیلـی امیدوار کننـده نشـان نـداده 

اسـت، بـا ایـن حـال همـه مشـکلات اسـتقلال در ایـن روزهـا 

فقـط بـه مسـتطیل سـبز ختـم نمی شـود و در سـطوح بالاتـر 

یعنـی در بیـن مدیـران ایـن تیـم نیز یک جنگ تمـام عیار برقرار 

اسـت و طـی روزهـای گذشـته نیـز چندین بار به شـکاف عمیق 

مدیریتـی بیـن اعضـای هیات مدیـره و احمد مددی سرپرسـت 

باشـگاه اسـتقلال اشـاره کرده و دلایل آن را برشمردیم. هرچند 

مهم تریـن دلیـل از نـگاه کارشناسـان بحـث کارگـزار جدیـد 

ایـن باشـگاه محسـوب می شـود کـه بـا توجـه بـه تزریـق بودجه 

میلیـاردی بـه باشـگاه اسـتقلال تقریبا مـددی را از هر لحاظ از 

هیات مدیـره بی نیـاز کـرده تـا او در جزیـره مسـتقل خـود امـور 

اسـتقلال را هدایـت و راهبـری کنـد. ایـن درحالـی اسـت کـه 

در پیش فصـل کـه تـازه مـددی به عنـوان سرپرسـت اسـتقلال 

معرفـی شـده و کارش را آغـاز کـرده بـود و از سـوی دیگـر نیـز 

خبـری از کارگـزار جدیـد نبود، این اعضـای هیات مدیره بودند 

که در چند جبهه از جذب بازیکن گرفته تا تزریق پول و رایزنی 

بـا نهادهـای مرتبـط سـعی در حـل و رفـع مشـکلات اسـتقلال 

داشـته و حـالا کـه پـای پـول به میـان آمـده آنها ایـن موضوع را 

برنمی تابند که مددی روزهای سخت گذشته را فراموش کرده 

و حـالا بـدون مشـورت بـا ایـن اعضـا اقدامـات را پیش می بـرد. 

نکتـه قابل توجـه اینکـه یکـی از اقدامـات او کـه هیات مدیـره 

اسـتقلال را آشـفته و عصبـی کـرده و موجـب شـد تـا آنهـا در 

جدیدتریـن پیـام خـود برای وزارت ورزش خطـاب به وزیر اعلام 

کننـد کـه در صـورت ادامـه همـکاری مـددی در هـر سـمتی 

حتـی به عنـوان مدیرعامـل از هیات مدیره رفتنی خواهند شـد، 

ایـن بـود کـه مـددی بـدون هماهنگی بـا اعضـای هیات مدیره 

مراسـم معارفه ناصر فریادشـیران، مدیر جدید آکادمی باشـگاه 

اسـتقلال را برگـزار کـرد و ایـن درحالـی اسـت کـه همان طـور 

کـه روز گذشـته نیـز عنـوان کردیـم در ایـن مراسـم اعضـای 

هیـات امنـا نیـز حاضـر نشـدند. از سـوی دیگر طبـق اطلاعات 

»فرهیختـگان« چنـدی پیـش هیات مدیـره اسـتقلال از مددی 

درخواسـت کردنـد تـا یکـی از معاونـان باشـگاه را که مسـتقیما 

توسط احمد سعادتمند و بدون واسطه در این باشگاه مشغول 

به کار شـده بود از این سـمت برکنار کند، اما او به بهانه اینکه 

چندپرونـده نیمـه کاره در ایـن کمیتـه وجـود دارد تا بـه امروز از 

ایـن کار امتنـاع کـرده و عجیب تر اینکه چندین معاون دیگر که 

در زمـان سـعادتمند مشـغول به کار شـده بودنـد و هیات مدیره 

روی آنهـا نظـری نداشـته یـا حتـی از ادامـه همکاری بـا آنها نیز 

اسـتقبال می کرد تا به امروز برکنار شـده و از سـمت های خود 

در باشـگاه جـدا شـدند. این مسـائل اعضـای هیات مدیره را بر 

آن داشـته تـا به صـورت جـدی در پیامـی بـه وزارت ورزش اعلام 

کننـد اگـر مـددی بخواهـد بـا همین روش بـه کار ادامـه بدهد 

آنها به صورت دسـته جمعی اسـتعفا خواهند کرد و ظاهرا پاسخ 

وزارت هـم ایـن بـوده کـه بـه زودی تکلیـف مدیرعامل مشـخص 

می شـود تـا ماجـرا خاتمه پیـدا کند. 

 خلیل زاده مدیرعامل نمی شود

روز گذشته هیات مدیره باشگاه استقلال در پی شایعات مطرح 

شـده بیانیـه ای بـه ایـن شـرح صادر کـرد: »هیات مدیره باشـگاه 

اسـتقلال بـا تکذیب شـایعات مطرح شـده درخصـوص مباحث 

مدیریتـی اعـلام می کنـد همـکاری اعضـای هیات مدیـره بـا 

وزارت ورزش و جوانـان صمیمانـه اسـت و اختلافـی وجود ندارد. 

ضمن اینکه هیات مدیره درحال بررسی گزینه های مدیرعاملی 

باشـگاه اسـت و به زودی مدیرعامل انتخاب خواهد شـد.« 

درواقـع هیات مدیـره اسـتقلال بـا ایـن بیانیـه بـه نوعـی بـرای 

مددی خط ونشـان کشـید و سـیگنال فرسـتاد که تقریبا رفتنی 

اسـت و با اشـاره به این موضوع که هیات مدیره درحال بررسـی 

گزینه هـای مدیرعاملـی باشـگاه اسـت از آنجـا کـه مـددی در 

بیـن گزینه هـا قـرار نـدارد و ایـن جملـه کـه بـه زودی مدیرعامل 

انتخـاب خواهـد شـد، یعنـی بـه نوعی پایان کار مـددی در این 

باشـگاه اعـلام شـده و احتمـالا بـه زودی از صندلی سرپرسـتی 

خداحافظـی خواهـد کـرد، هرچند وی همچنـان مورد حمایت 

وزارت ورزش قـرار دارد و شـنیده می شـود در ایـن وزارتخانـه 

تلاش هـا بـرای ادامـه مدیریت مددی در اسـتقلال ادامه دارد، 

امـا به نظـر می رسـد ایـن معادلـه چندمجهولـی کـه سـرانجام 

هیات مدیره یا وزارت ورزش مدیرعامل انتخاب خواهد کرد نیز 

بـه زودی حـل خواهـد شـد. بـا این حـال طی چند روز گذشـته 

شـایعه ای مبنی بر مدیرعاملی خلیل زاده در اسـتقلال منتشـر 

شـد، امـا به نظـر می رسـد ایـن موضوع صحت نداشـته باشـد و 

احتمالا فرد جدیدی به عنوان مدیرعامل انتخاب خواهد شـد. 

در همیـن خصـوص نیز شـنیده می شـود طی امـروز و فردا یک 

عضـو دیگـر به عنـوان نفـر پنجـم هیات مدیـره به ارکان باشـگاه 

درسـطوح بالای مدیریتی اضافه می شـود تا پازل اعضا تکمیل 

شـده و نفـر پنجـم سـرانجام بعـد از جدایـی سـعادتمند بـه این 

جمـع اضافـه شـود. درخصـوص ایـن فـرد شـنیده می شـود که 

او قبلا نیز در این سـمت حضور داشـته و اسـتقلال را همراهی 

کـرده و دوبـاره بعـد از سـال ها بـه جمـع اسـتقلالی ها اضافـه 

خواهد شـد. 

آخرین تحولات مدیریتی در استقلال؛ اختلافات داخلی ادامه دارد، خلیل زاده مدیرعامل نمی شود

بازگشت عضو پیشین هیات مدیره به عنوان نفر پنجم
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کسی با فرهاد صحبت نکرده است
بعد از اینکه استقلال نتوانست از لحاظ فنی و نحوه 

بازی در زمین تماشـــاگران و کارشناسان فوتبال را 

راضی کند و بعد از دو تســـاوی اخیر این تیم مقابل 

پیکان و نفت آبادان شایعه ســـازان خیلی زود درباره 

نیمکت استقلال دســـت به کار شده و اعلام 

کردند احتمالا محمود فکری از استقلال 

رفتنی خواهد شـــد. در این بین برخی 

دیگـــر نیز پا را فراتر از این گذاشـــته و 

جایگزین فکری را هم اعلام کردند و 

این فرد کسی نبود جز فرهاد مجیدی 

آلترناتیـــو همیشـــگی ســـرمربیان 

استقلال در این چند فصل اخیر. با این حال طبق 

اطلاعات و شـــنیده های »فرهیختگان« از داخل 

باشگاه استقلال این موضوع از بیخ وبن غلط است، 

چراکه نه مددی و نه اعضای هیات مدیره استقلال 

هیچ کـــدام در این چند روز با فرهاد مجیدی 

برای بازگشـــت به این باشـــگاه به عنوان 

سرمربی جلسه یا مذاکره ای نداشته اند. 

روز گذشـــته کانال باشگاه استقلال در 

بیانیه ای رســـمی بـــه حمایت از فکری 

پرداخته تا مشخص شود خبر مذاکره با 

مجیدی از اساس غلط بوده است. 


